



**West African Ornithological Society
Société d'Ornithologie de l'Ouest
Africain**



**Join the WAOS and support
the future availability of free
pdfs on this website.**

<http://malimbus.free.fr/member.htm>

If this link does not work, please copy it to your browser and try again.

**Devenez membre de la
SOOA et soutenez la
disponibilité future des pdfs
gratuits sur ce site.**

<http://malimbus.free.fr/adhesion.htm>

Si ce lien ne fonctionne pas, veuillez le copier pour votre navigateur et réessayer.

Society Notices — Informations de la Société

Bob Sharland: a tribute on his 90th birthday

This issue of *Malimbus* is dedicated to R.E. (Bob) Sharland, a founder member of the Nigerian Ornithologists' Society in 1964, and a Council member of the N.O.S. and its successor the W.A.O.S. for all 43 years since. Bob has just achieved the venerable age of 90 and it gives us, his many friends in W.A.O.S., much pleasure to congratulate him, to thank him for all that he has done for the Society, and to wish him many more years of enjoyable birding.

John Elgood and Bob founded our Society half of Bob's lifetime ago, in February 1964, when ornithologists throughout West Africa were as rare as hens' teeth. Bob lived in Kano, John the length of Nigeria away in Ibadan, and our journal, then the rather primitive *Bulletin of the Nigerian Ornithologists' Society*, was produced in Zaria. From the outset Bob took an active role, furthering our interests in every way possible. He made six contributions to the four issues of the *Bulletin* in 1964, and he shared his already substantial knowledge of Nigeria's bird life by keeping an ever-open door at home and jumping at the slightest chance to take like-minded newcomers on birding trips far and wide across the north of the country.

An accountant by profession, for years with Nigerian Oil Mills, Bob was, and remains, an all-round naturalist. His main interest is birds, in particular mist-netting and ringing them for study purposes, but he has an enviable field-won knowledge also about butterflies, trees and flowers. An avid conservationist, he has given much support too to the Nigerian Field Society and the Nigerian Conservation Foundation. N.C.F. Scientific Committee Chairman Phil Hall writes: "When I first arrived in Nigeria in 1972, Bob was always available to provide support and advice as well as a comfortable bed at his house in Kano. In the first few months of my stay, we travelled together to Malamfatori on the NE shore of Lake Chad where we spent a week ringing Palaearctic migrants at the Fisheries Station and I was able to learn an immense amount from his considerable knowledge. He was a very enthusiastic bird ringer and until he departed from Nigeria, he maintained the *Nigerian Bird Ringing Report*. In 1985, he returned to Nigeria in the company of John Ash to undertake a comprehensive survey of important bird areas throughout the country on behalf of ICBP and the Nigerian Conservation Foundation. The report that they subsequently published laid the foundations for a sound conservation programme in Nigeria and many of the areas that they identified are now fully protected. On behalf of the Scientific Committee of the NCF, we would like to wish Bob a very happy 90th Birthday and would love to welcome him back to Nigeria to enable him to see at first hand everything that has been achieved as a result of his pioneering work."

When I left Nigeria in 1967, Bob took over the administration of the Society's affairs, filling the offices of Secretary and Treasurer until 1978 and remaining as Treasurer and Membership Secretary to this day. Perhaps no-one has contributed more than he has to the *Bulletin* and *Malimbus*: some 85 papers, articles, notes and reports altogether (a full list of Bob's publications in our journal may be found on the W.A.O.S. web site). The very first was his report on bird ringing, a feature that continued annually until his 28th report in 1986. The breadth of his birds-in-the-hand and ringing interests is shown by articles on netting hirundines by flicking (1965), weights of Sedge Warblers and Reed Warblers (1966), recoveries of *flava* wagtails (1967), recaptures of resident birds (1967) and ringing recoveries between Nigeria and E Europe (1997). Another regular feature over the decades has been his annual Accounts.

Bob's greatest passion has been wetland birds. As a member of the International Wildfowl Research Bureau's Duck Working Group he published a series of papers in the *Bulletin* on wildfowl censuses. Anything that keeps its toes wet caught his imagination, and the journal has seen articles of his on Finfoots (Finfeet, he calls them), Pygmy Geese, Little Bitterns, Hottentot Teal, Three-banded Plovers, Cormorants, Marbled Ducks, European Moorhens, Black-headed and Grey-headed Gulls. Another strength has been the compilation of annotated regional avifaunal checklists, on the Jos-Bauchi Plateau, Tivland, Mallam'fatori, Yankari Game Reserve (now National Park), Nindam Forest (Kagoro) and of course his own much-loved Kano State (1981, *Malimbus* 3: 7-30). In his affectionate obituary of N.O.S. co-founder John Elgood in *Malimbus* 21: 74-75 (1999), Bob recalls that when John stayed with him in 1976 John produced a report on the wetlands between Hadejia and Nguru, for Kano State Department of Agriculture, which led to the area being officially gazetted as a Wetland Reserve. You can bet that Bob undertook a large part of the fieldwork.

The Marbled Ducks and European Moorhens were new to W Africa, as was Bob's Olive-tree Warbler netted in Kano. Of land birds, cuckoos have always interested him and back in 1959 it was he who taught me, completely green to African ornithology as I was, how widespread Solitary Cuckoos are on Fernando Po island (now Bioko): they were calling on all sides, though we never did see one there. Many years later he posed for me the riddle of supposing that Black Cuckoos must be in the Zaria district even though at that time none had ever been seen or heard, nor a feather or egg found. Answer: Zaria Snowy-crowned Robin-Chat songs contain Black Cuckoo mimicry. But later we found that both species are rare spring visitors there from the south, so maybe the robin-chat learned to imitate the cuckoo far afield.

Bob has always been an early bird, a very early one. At the Pan-African Ornithological Conference in Lilongwe, Malawi, I remember getting up early to put in some pre-breakfast birding and being startled to come across the black form of Bob just discernible in rank vegetation, silhouetted against the early dawn light shining from the river surface. He was staring fixedly at something through his binoculars. For a whole minute I scanned the river bank where he was looking but could see

nothing. Approaching him, I was mischievously teased with “Look for the eye, there, in the reeds.” but still drew a blank until he pinpointed the huge eye for me and its owner gradually took shape around it: a rare White-backed Night Heron, to this day my one and only encounter.

Bob’s discovery of that eye was an admirable piece of field craft; he was and doubtless still is an observant naturalist with an excellent eye of his own (and a fine ear too). It is a tribute to his enthusiasm and determination, that in his eighties he regularly travelled with nature tours to every corner of the world in search of birds, plants and insects. May he find plenty more exciting destinations well into his nineties too.

All of this tells of Bob Sharland the ornithologist, his love of Nigerian bird life and his support for our Society and unfailing promotion of its interests over the decades; but it barely touches upon his personality: Bob Sharland the man. It is by way of his engaging character, generosity of spirit, solicitous hospitality, friendship and always being there for his colleagues, that he has made such a mark upon W.A.O.S.

Mike Dyer recalls that, arriving in Nigeria to study Red-throated Bee-eaters at Ahmadu Bello University in Zaria in the early 1970s, “Bob’s enthusiasm was immediately apparent and in no time at all he had arranged to come back the following weekend on a long detour (a daunting task in those days, travelling between Kano and Zaria) to pick me up and head off into the bush somewhere. That is absolutely characteristic of him. For the next four or five years heading off into the bush with his nets and camping gear at weekends became something of a ritual.

“It was on visits to Old Birnin Gwari, lion country well to the west of Zaria, that I have my fondest memories of him. Usually we arrived well after sunset. Bob would pull off the road straight onto an overgrown bush track and drive for miles into the middle of nowhere. Suddenly he’d stop at a derelict, half-roofed mud shack, which was to be home for the weekend. Shuffling about before dawn, clanging net-poles and tripping over things before he headed out to set his nets up was routine, and dawn had hardly broken before he would return with some exciting Grey-headed Olive-backs or some such, measure and ring his captures, take a quick breakfast, then back to the field for the day. Another time there he saw some swifts drop out of the sky at dusk and dive into an abandoned village well. Long before dawn he was up and about, draping his mosquito net over the well’s entrance, and again breakfast was heralded by Bob’s reappearance, this time with a great catch of Mottle-throated Spinetails.”

Arriving in Kano to take up a position at Bayero University in 1977, Roger Wilkinson also greatly benefited from Bob’s kindness: “He was back in Nigeria from his first retirement when my wife and I first met him. Having heard through the grapevine that a fellow bird enthusiast was coming to the university and managing to find out exactly where we were staying, he was kindness personified, inviting us to his house for good companionship, conversation and food. One particularly memorable meal was a stew of Knob-billed Goose bulking out the flesh of Nigeria’s first Marbled Teal, shot from a flock of 50 by a hunter near Nguru. On later occasions

Bob would come to our home for dinner but once he and I were very late; we had been trying to net nightjars but succeeded only in bringing home mist-nets full of bats that Bob insisted had to be dealt with before we could start the meal.

“His life has been dominated, or so it seemed to me, by his out-of-office and even out-of-town activities. A keen and experienced mist-netter and ringer, he took us many times to his ringing sites and favourite birding spots near and far from Kano. As a true naturalist he had boundless energy and enthusiasm for life and for birds, trees and flowers, preferring always to leg it through the bush rather than sit to see what might come by. It is amazing that at 90 Bob retains all of his zest. I have learned much from him, am privileged still to be able to enjoy his company, and wish him many more years of outdoors enjoyment.”

For Gérard Morel, ex-President of W.A.O.S., the relationship with Bob was a little different: “I lived for many years in Senegal, far from Nigeria, and our contact was only by letters. But on retiring back to France I soon made sure to meet Bob at the annual meetings of W.A.O.S. Council in England and on the continent, where several meetings were held between 1990 and 2000 in Normandy and the Netherlands, where Bob did not hesitate to join the other participants and demonstrate once again his passion for birds.

“But I should like to highlight his essential role in the Society, in carrying out many uninviting and often obscure administrative tasks. He continued to monitor the accounts, look for the best and cheapest printers, remind forgetful members to pay their subscriptions and manage the distribution of the journal. Little used to computers, but always with great concern for economy, he would write in the briefest letters his precise requests in a concise but perfectly clear manner. It is thanks to his management that the subscription was maintained for so long without increase, without adversely affecting the quality of the journal, in fact, quite the contrary.

“I find it hard to imagine the Society without Bob and cannot forget the warm welcome at his peaceful house, deep in the country near a waterway and, as President, I owe him a great deal and thank him for such a pleasant and efficient collaboration. May you well continue, dear Bob, *en route* to your centenary.”

It is with great pleasure that W.A.O.S. Council has offered Bob Honorary Life Membership as a small birthday present in token of our gratitude.

Hilary Fry

Bob Sharland: hommage pour son 90ème anniversaire

Ce numéro de *Malimbus* est consacré à R.E. (Bob) Sharland, un des membres fondateurs de la Nigerian Ornithologists' Society en 1964, membre du Conseil de la N.O.S. et de son prolongement, la S.O.O.A. (Société d'Ornithologie de l'Ouest Africain) pendant 43 ans. Bob vient juste d'atteindre l'âge vénérable de 90 ans et cela donne à ses amis de la S.O.O.A. le plaisir de l'en féliciter ainsi que le remercier pour

tout ce qu'il a fait pour la Société ainsi que de lui souhaiter d'observer encore les oiseaux de nombreuses années

John Elgood et Bob fondèrent notre Société en février 1964, à peu près à mi-chemin de la vie de Bob, alors que les ornithologues en Afrique de l'Ouest étaient alors aussi rares que les poules avec des dents. Bob habitait Kano, John à l'autre bout du Nigeria à Ibadan, et notre journal, le *Bulletin of the Nigerian Ornithologists' Society*, assez primitif, était produit à Zaria. Dès le départ, Bob joua un rôle actif, stimulant notre intérêt de toutes les façons. Il fit six publications dans les quatre numéros du *Bulletin* de 1964, partageant sa connaissance déjà considérable des oiseaux de Nigeria en gardant sa maison ouverte et en sautant sur la moindre occasion d'accompagner les visiteurs pour une sortie dans le nord du pays.

Comptable de profession pendant des années aux Nigerian Oil Mills, Bob était, et demeure, un naturaliste dans l'âme. Son intérêt principal est les oiseaux, en particulier la capture aux filets pour le baguage, mais il a aussi une connaissance enviable acquise sur le terrain des papillons, des arbres et des fleurs. Conservationniste convaincu, il a beaucoup aidé la Nigerian Field Society et la Nigerian Conservation Foundation. Phil Hall, Président du Comité Scientifique du N.C.F., écrit: "Quand je suis arrivé pour la première fois au Nigeria en 1972, Bob était toujours là pour fournir aide et conseil ainsi qu'un lit confortable chez lui à Kano. Au cours de mes premiers mois, nous sommes allés ensemble à Malamfatori sur la rive NE du lac Tchad où nous sommes restés une semaine à baguer des migrateurs paléarctiques à la Station Piscicole et j'y ai appris beaucoup grâce à ses connaissances considérables. C'était un bagueur enthousiaste et jusqu'à son départ du Nigeria, il anima le *Nigerian Bird Ringing Report*. En 1985, il retourna au Nigeria accompagné de John Ash et entreprit un inventaire complet des zones importantes pour les oiseaux à travers le pays pour le compte du ICBP et de la Nigerian Conservation Foundation. Le rapport, qu'ils publièrent par la suite, jeta les bases d'un solide programme de conservation pour le Nigeria et beaucoup des sites qu'ils identifièrent sont maintenant complètement protégés. Nous voudrions, de la part du Comité Scientifique de la N.C.F., souhaiter à Bob un heureux anniversaire pour ses 90 ans et aimerions l'accueillir encore au Nigeria pour lui montrer tout ce qui a été réalisé à la suite de son œuvre de pionnier."

Quand je quittai le Nigeria en 1967, Bob se chargea de l'administration de la Société, remplissant le rôle de Secrétaire et de Trésorier jusqu'en 1978 et demeura Trésorier jusqu'à ce jour ainsi que Secrétaire aux Abonnements. Peut-être personne n'a publié autant que lui dans le *Bulletin* et *Malimbus*: en tout quelque 85 articles, notes et rapports (une liste complète des publications de Bob dans notre journal se trouve sur le site web de la S.O.O.A.). Sa toute première publication était son rapport de baguage, une caractéristique qui subsista jusqu'au 28ème rapport en 1986. L'intérêt d'avoir les oiseaux en mains et de les baguer apparaît en feuilletant les articles sur le baguage d'hirondelles (1965), le poids des Phragmites des joncs et des Rousserolles effarvates (1966), les reprises des bergeronnettes *flava* (1967), les reprises d'oiseaux résidents (1967) et les reprises de bagues entre le Nigeria et l'est de

l'Europe (1997). Un autre aspect fut pendant des décades la publication d'un rapport financier annuel.

La grande passion de Bob fut les oiseaux d'eau. Comme membre du Groupe de travail sur les canards de l'International Wildfowl Research Bureau il publia une série d'articles dans le *Bulletin* sur les recensements de sauvagine. Son imagination s'enflammait pour tout ce qui se permet de se mouiller les pattes, et le bulletin a vu des articles sur les Grébifoulques (Finfoots), qu'il appelait Finfeet, les Sarcelles à oreillons, les Blongios nains, les Sarcelles hottentotes, les Pluviers à triple collier, les Cormorans, les Sarcelles marbrées, les Poules d'eau d'Europe, les Mouettes rieuses et à tête grise. Un autre exemple de son énergie fut la compilation des listes régionales d'avifaune, par exemple celle du Jos-Bauchi Plateau, Tivland, Mallam'fatori, Yankari Game Reserve (à présent Parc National), Nindam Forest (Kagoro) et bien entendu le Kano State qu'il aimait tant (1981, *Malimbus* 3: 7–30). Dans son amicale notice nécrologique pour John Elgood, co-fondateur de la N.O.S. (1999, *Malimbus* 21: 74–75), Bob rappelle que quand John était avec lui en 1976 ce dernier écrivit un rapport sur les zones humides entre Hadejia et Nguru, pour le département de l'agriculture du Kano State, avec pour résultat l'inscription de la zone comme Réserve humide. On peut parier que Bob assumait une large part du travail de terrain.

La Sarcelle marbrée et la Poule d'eau d'Europe étaient nouvelles pour l'Afrique de l'Ouest, ainsi que l'Hypolaïs des oliviers capturée par Bob à Kano. Parmi les oiseaux terrestres, les coucous l'ont toujours intéressé et en 1959 c'est lui qui m'apprit, car j'étais tout à fait novice en ornithologie africaine, combien le Coucou solitaire était répandu sur l'île de Fernando Po (à présent Bioko): il criait partout et pourtant nous n'en vîmes aucun. Bien des années après il me laissa deviner si le Coucou criard existait dans le district de Zaria: à l'époque aucun n'avait été vu ni entendu, et encore moins une plume ou un œuf trouvés. Réponse: le chant du Petit Cossyphe à tête blanche contient des imitations du Coucou criard. Mais plus tard on découvrit que les deux espèces sont de rares visiteurs de printemps venant du sud, si bien que peut-être le cossyphe aurait appris ailleurs à imiter le coucou.

Bob a toujours été un lève-tôt, même un lève-très-tôt. Au Congrès Ornithologique Panafricain de Lilongwe, Malawi, je me rappelle m'être levé tôt pour faire quelques observations sur les oiseaux avant le petit déjeuner et d'avoir eu la surprise d'apercevoir la silhouette sombre de Bob, à peine visible dans les hautes herbes, et se détachant sur le fond de la rivière. Il fixait quelque chose à travers ses jumelles. Pendant plusieurs minutes je fouillai la rive mais ne vis rien. Comme j'approchai, il me taquina et me dit "Regardez l'œil, là, dans les roseaux" mais je ne voyais toujours rien du tout jusqu'à ce qu'il m'indiqua un œil énorme et que son propriétaire prit lentement forme: c'était le rare Bihoreau à dos blanc, jusqu'à ce jour ma seule et unique observation.

La découverte de cet œil était un admirable exemple de sa virtuosité sur le terrain; il était et demeure sûrement un observateur de la nature avec un excellent coup d'œil et une oreille fine. C'est un témoignage de son enthousiasme et de sa volonté, que

passé 80 ans il parcourt, grâce aux excursions, tous les coins du monde en quête d'oiseaux, de plantes et d'insectes. Puisse-t-il trouver après 90 ans encore beaucoup d'autres destinations de voyage.

Tout cela parle du Bob Sharland ornithologue, de sa passion pour les oiseaux de Nigeria, de son soutien à notre Société et de la défense sans faille de ses intérêts, mais touche à peine à sa personnalité: Bob Sharland lui-même. C'est grâce à son caractère séduisant, à son esprit généreux, à son hospitalité attentionnée, à son amitié et au fait d'être toujours là pour ses collègues, qu'il laissa une telle empreinte sur S.O.O.A.

Mike Dyer se rappelle que, arrivant au Nigeria pour étudier les Guêpiers à gorge rouge à l'université Ahmadu Bello à Zaria début 1970, "l'enthousiasme de Bob était immédiatement apparent; en un rien de temps il s'était arrangé pour revenir le week-end suivant malgré un long détour (ce n'était pas rien de voyager de Kano à Zaria à cette époque), me prendre au passage et repartir quelque part dans la brousse. Cela était absolument typique de lui. Pendant les quatre ou cinq années à venir, partir en brousse avec ses filets et son matériel de camp pour le week-end appartenait en quelque sorte à un rituel.

"C'est de ces expéditions à Old Birnin Gwari, une région avec des lions bien à l'ouest de Zaria, que je garde mes meilleurs souvenirs de lui. Habituellement, nous arrivions bien avant le coucher du soleil. Bob prenait alors soudain un sentier embroussaillé et conduisait pendant plusieurs kilomètres dans l'inconnu. Tout à coup, il s'arrêtait près d'une hutte de pisé abandonnée, avec la moitié d'un toit, qui serait notre base pour la fin de la semaine. S'agitant avant l'aube et rassemblant avec bruit les perches, trébuchant au milieu de notre fourbi avant de sortir pour poser ses filets était une routine; l'aube s'était à peine levée qu'il rentrait avec quelque Sénagali vert à joues blanches ou autre espèce; il mesurait et baguait sa capture puis après un rapide petit déjeuner retournait en brousse pour la journée. Une autre fois il vit quelques martinets tomber du ciel au crépuscule et plonger dans un puits de village abandonné. Bien avant l'aube il était debout, avait recouvert l'entrée du puits avec sa moustiquaire et encore une fois le petit déjeuner fut marqué par la réapparition de Bob, cette fois avec une bonne capture de Martinets d'Ussher."

Arrivé à Kano pour prendre son poste à Bayero University in 1977, Roger Wilkinson profita beaucoup de la gentillesse de Bob: "Il était de retour au Nigeria après son premier départ en retraite quand nous l'avons rencontré ma femme et moi pour la première fois. Ayant appris par la rumeur publique qu'un autre mordu des oiseaux arrivait à l'université, il s'arrangea pour savoir où nous étions; il était la gentillesse en personne, nous invita chez lui où on trouvait compagnie, conversation et repas. Un plat particulièrement mémorable fut un ragoût de Canard à bosse où dominait la chair de la première Sarcelle marbrée de Nigeria, tirée parmi un vol d'une cinquantaine par un chasseur près de Nguru. Plus tard Bob venait à la maison pour dîner mais une fois nous eûmes beaucoup de retard. Nous avions essayé de capturer des engoulevents mais n'avions réussi qu'à revenir avec des filets pleins de chauves-souris que Bob insista pour sortir des filets, avant de commencer le repas.

“Sa vie semble avoir été dominée, du moins me semble-t-il, par ses activités hors bureau et même loin de la ville. Preneur d’oiseaux au filet passionné et plein d’expérience, il nous emmena souvent sur ses sites préférés parfois près mais aussi loin de Kano. Naturaliste authentique, il avait une énergie et un enthousiasme inépuisables pour la vie et les oiseaux; plutôt que d’attendre et de voir ce qui allait arriver, il préférerait marcher à travers la brousse. Ce qui est surprenant c’est que Bob ait gardé toute sa joie de vivre jusqu’à 90 ans. J’ai beaucoup appris de lui et je m’estime heureux d’être encore capable de profiter de sa compagnie; je lui souhaite d’être encore capable longtemps de profiter de la nature.”

Pour Gérard Morel, ex-Président de S.O.O.A., les relations avec Bob ont eu un caractère un peu différent: “J’ai en effet longtemps résidé au Sénégal, donc loin du Nigéria et nous n’avions que des contacts épistolaires. Mais, de retour en France, à ma retraite, je n’ai pas tardé à rencontrer Bob en Angleterre pour les réunions annuelles du Conseil de la S.O.O.A. et aussi sur le continent car, entre 1990 et 2000, plusieurs réunions eurent lieu en Normandie et aux Pays-Bas et selon son habitude il n’hésita pas à se joindre aux autres participants et nous montrait une fois encore sa passion des oiseaux.

“Mais je voudrais insister sur son rôle essentiel dans la Société pour des tâches administratives rébarbatives et souvent obscures. Il continuait à assurer le suivi de la comptabilité, recherchait le meilleur et le moins cher des imprimeurs, rappelait aux membres négligents le paiement de leur cotisation et assurait l’expédition des bulletins. Peu habitué à l’ordinateur et toujours dans un grand souci d’économie, il m’écrivait sur de minuscules lettres l’objet de sa requête qui était présenté dans un style concis mais parfaitement clair. C’est grâce à une telle gestion que le montant de la cotisation fut maintenu si longtemps sans que cela nuise à la qualité du bulletin, bien au contraire.

“J’imagine mal la Société sans Bob et ne puis oublier son accueil chaleureux dans sa maison tranquille, perdue dans la campagne à proximité d’un cours d’eau et, en tant que Président, je tiens à le remercier d’une collaboration aussi agréable qu’efficace. Bonne continuation, cher Bob, et en route pour votre centenaire, n’est-ce pas.”

C’est avec grand plaisir que le Conseil de S.O.O.A. a offert à Bob une Adhésion Honoraire à Vie, faible témoignage de notre gratitude.

Bulletin of the Nigerian Ornithologists' Society now on W.A.O.S. web site

The full text of Volumes 11–14 (1975–8) of the *Bulletin of the Nigerian Ornithologists' Society* has been placed on the W.A.O.S. web site <<http://malimbus.free.fr>>. Mary Gartshore kindly loaned the issues from which the pages were scanned.

With the 26 volumes of *Malimbus* already on the web site, there are now 30 volumes of full text available. The latest addition brings pdfs of 424 extra pages, 52 papers and eight issues. A species index of all volumes of the *Bulletin* is already on the web site.

Bull. Niger. Orn. Soc. was transformed into *Malimbus* in 1979. Though most of their material is from Nigeria and Ghana, these volumes of the *Bulletin* contain records from eight West African countries. There are also accounts of the process whereby the Nigerian Ornithologists' Society was “west-africanised” (*Bull. Niger. Orn. Soc.* 13: 85) and the *Bulletin* converted into *Malimbus* (*Bull. Niger. Orn. Soc.* 14: 1–3).

It is the intention of Council to add the full text of the remaining ten volumes of the *Bulletin* to the web site in due course.

P.W.P. Browne

Le Bulletin of the Nigerian Ornithologists' Society est maintenant sur le site Internet de la S.O.O.A.

Le texte complet des Volumes 11–14 (1975–8) du *Bulletin of the Nigerian Ornithologists' Society* a été placé sur le site Internet de la S.O.O.A. <<http://malimbus.free.fr>>. Mary Gartshore a aimablement prêté les numéros dont les pages ont été scannées.

Avec les 26 volumes de *Malimbus* déjà sur le site Internet, le texte complet de 30 volumes est désormais accessible. Le dernier ajout porte sur 424 pages pdf, 52 articles et 8 numéros. Un index des espèces pour tous les volumes du *Bulletin* est déjà sur le site Internet.

Le *Bull. Niger. Orn. Soc.* a été transformé en *Malimbus* en 1979. Bien que la majeure partie de son contenu ait été relative au Nigeria et au Ghana, ces volumes du *Bulletin* contiennent des notes sur huit pays d'Afrique de l'Ouest. On y trouve aussi des compte-rendus sur le processus selon lequel la Nigerian Ornithologists' Society a été “ouestafricanisée” (*Bull. Niger. Orn. Soc.* 13: 85) et le *Bulletin* transformé en *Malimbus* (*Bull. Niger. Orn. Soc.* 14: 1–3).

Le Conseil a l'intention d'ajouter le texte complet des dix derniers volumes du *Bulletin* sur le site Internet.

P.W.P. Browne

W.A.O.S. membership changes
Changements à la liste d'adhérents de la S.O.O.A.

New members — Nouveaux membres

COWAN, DR P., School Croft, Timmerlun Lane, Newburgh AB41 6BF, **U.K.**
 HABU, A., Leventis Ornithological Inst., Jos University, Laminga POB 13404, Jos
 Plateau State, **Nigeria**
 LAFFARGUE, C., La Tuilerie, F-47200 Forques, **France**
 PHALAN, B., Zoology Dept, Downing St, Cambridge CB2 3GJ, **U.K.**
 SIAKA, A., Conservation Soc. of Sierra Leone, POB 1292 Freetown, **Sierra Leone**
 SKEEN, R.Q., Gt Bustards, Docking, Kings Lynn PE31 8NG, **U.K.**
 SMITH, Rev. R., 230 Stevenson Rd, Derby DE2 3BL, **U.K.**

Resignations and deletions — Renonciations et enlèvements

AMBAGIS, J.	GRIFFIN, D.	RILEY, A.
BAKYONO, E.	GUILLOU, J.J.	ROBERTSON, I.
BEIBRO, Y.K.H.	LAPIOS, J.-M.	SPIERENBERG, P.
BIJLMAKERS, P.	LAZELL, D.	URBAN, E.
BLASDALE, P.	MIKKOLA, Dr H.J.	VAN BIEERS, M.
BOEDTS, B.	MIKOKO, I.J.	VIVIÉS, Y.M. DE
BOJANG, S.D.	NAUROIS, Abbé R. DE	WATERS, Prof. W.E.
BOYI, M.G.	OSSOM, W.K.	WILSON, M.P.
BRADY, J.	PARDON, Mrs D.	WILSON, R.T.
DYER, Dr M.	PEARSON, D.J.	D.A.F.I.F.
GRAY, H.		

Name and address changes and corrections
Changements et corrections de nom ou adresse

BARKER, J.C., Avondale, Westbourne Rd, Westbourne, Sussex PO10 8UL, **U.K.**
 ELLIOT, Sir C.C.H., Bt, Ph.D., 172 Woodstock Rd, Oxford, **U.K.**
 HANDKE, C., Stendahlerstr. 13, D-39326 Loitsche, **Germany**
 KING, T., Rue de Piroy 107, B-5020 Malone, **Belgium**
 MANIRE, K., Peace Corps, BP 3194, Lome, **Togo**
 MANVELL, A., 14 Gloucester Rd, Norwich NR2 2DX, **U.K.**
 SKINNER, Dr N.J., 48 Everitt Court, Swonells Walk, Oulton Broad, Lowestoft NR32
 3PL, **U.K.**
 STUART, Dr S.N., 72 Muirhill, Limpley Stoke, Bath BA2 7FQ, **U.K.**
 TAMUNGANG, A.S., POB 146, Dschang, **Cameroon**
 TYE, Dr A., SPREP, PO Box 240, Apia, **Samoa**. <alant@sprep.org>

R.E. Sharland